



**MISSION PERMANENTE  
DE LA REPUBLIQUE DU  
BELARUS AUPRES DE  
L'OFFICE DES NATIONS UNIES  
ET DES AUTRES  
ORGANISATIONS  
INTERNATIONALES A GENEVE**

№ 02-12/630

The Permanent Mission of the Republic of Belarus to the United Nations Office and other International Organisations in Geneva presents its compliments to the Office of the UN High Commissioner for Human Rights and, with reference to the joint communication of the HRC's special procedures (AL BLR 5/2025) has the honour to transmit herewith the information of the Belarusian competent authorities in this regard.

The Permanent Mission of the Republic of Belarus avails itself of this opportunity to renew to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights the assurances of its highest consideration.

Encl.: 2 pages in Russian.

Geneva, 25 September 2025



**OFFICE OF THE UNITED NATIONS  
HIGH COMMISSIONER FOR HUMAN RIGHTS  
SPECIAL PROCEDURES BRANCH  
GENEVA**

017958

*Translated from Russian*

## **Comments by Belarus on the joint communication from the special procedures of the Human Rights Council**

Ref.: UA BLR 5/2025

Penalties enforcement legislation and its application in practice are based on strict observance of the guarantees to protect citizens from cruel, inhuman or degrading treatment. The rights and duties of convicted persons, as well as the restrictions placed on them, are determined on the basis of the procedure and conditions for the enforcement and serving of sentences and other criminal penalties.

V.B. Kastsiiuhova, O.V. Mayorava and D.V. Salmanovich were convicted on the basis of the provisions of the Criminal Code of Belarus. By committing these crimes, the individuals in question have knowingly exceeded the limits of their rights to freedom of expression and opinion as provided by law and are therefore being held criminally liable. Their actions pose an inherent public danger associated with crime and are intended to cause harm to the State, both economically and politically, as well as to the interests of citizens with regard to personal safety and social rights.

In particular, Ms. Kastsiiuhova was sentenced by the Minsk City Court on 17 March 2023 to 10 years' deprivation of liberty to be served in an ordinary regime correctional colony under the following provisions of the Criminal Code: article 357 (1) (Conspiracy to seize State power); article 16 (6); article 361 (3) (Aiding and abetting public calls for other actions aimed at harming the national security of the Republic of Belarus); and article 130 (3) (Aiding and abetting the incitement of social enmity or discord).

In an appellate ruling of 25 July 2023, the criminal division of the Supreme Court upheld the judgment against Ms. Kastsiiuhova.

The procedure for providing medical care to convicted persons is defined in article 96 of the Penalties Enforcement Code.

The provision of medical care to persons deprived of their liberty, including persons with disabilities, and the implementation of disease control measures in correctional institutions are organized and conducted in accordance with healthcare legislation. The procedure for the provision of medical care and the implementation of disease control measures in correctional institutions is established by the Ministry of Internal Affairs in conjunction with the Ministry of Health. Medical care and medicines are provided to convicted persons free of charge, except in the cases provided for in healthcare legislation.

Convicted persons who, based on the results of diagnostic, treatment and rehabilitation measures, have persistent impairments of organ or body system functions caused by disease that lead to limitations in their daily activities are referred for medical and social assessment to determine whether they qualify for disability status.

Convicted persons have the right to independently seek protection of their rights and legitimate interests. Neither the convicted persons nor their lawyers have submitted any applications to the Office of the Procurator General or regional procurator's offices.

The procuratorial authorities regularly carry out inspections of penal institutions. The inspections did not find any violations of the rights and legitimate interests of the above-mentioned persons.

Convicted persons have the right to apply for a pardon addressed to the President of Belarus through the administration of the correctional facility.

---

## **Комментарий Республики Беларусь в отношении совместного обращения специальных процедур Совета ООН по правам человека (UA BLR 5/2025)**

Уголовно-исполнительное законодательство Республики Беларусь и практика его применения основывается на строгом соблюдении гарантий защиты граждан от жестокого, бесчеловечного либо унижающего их достоинства обращения. Права и обязанности осужденных, а также их ограничение определяются исходя из порядка и условий исполнения и отбывания наказания и иных мер уголовной ответственности.

Костюгова В.Б., Майорова О.В., Сальманович Д.В. осуждены на основании норм Уголовного кодекса Республики Беларусь. Указанные лица при совершении преступлений сознательно нарушили предоставленные им законом пределы прав на свободное выражение своего мнения и убеждений, в связи с чем и привлечены к уголовной ответственности. Совершенные ими действия обладают общественной опасностью, присущей преступлению, направлены на причинение вреда государству в экономической и политической сферах, а также интересам граждан в области обеспечения личной безопасности и защиты социальных прав.

В частности, Костюгова В.Б. приговором Минского городского суда от 17 марта 2023 г. осуждена по ч.1 ст.357 Уголовного кодекса (заговор, совершенный с целью захвата государственной власти), ч.6 ст.16, ч.3 ст. 361 Уголовного кодекса (пособничество в публичных призывах к иным действиям, направленным на причинение вреда национальной безопасности Республики Беларусь), ч.6 ст.16, ч.3 ст.130 Уголовного кодекса (пособничество в разжигании иной социальной вражды или розни) к 10 годам лишения свободы с отбыванием наказания в исправительной колонии в условиях общего режима.

Апелляционным определением судебной коллегии по уголовным делам Верховного Суда Республики Беларусь от 25 июля 2023 г. приговор в отношении Костюговой В.Б. оставлен без изменения.

Порядок медико-санитарного обеспечения осужденных определен ст.96 Уголовно-исполнительного кодекса.

Оказание медицинской помощи осужденным к лишению свободы, в том числе лицам с инвалидностью, санитарно-противоэпидемические мероприятия в исправительных учреждениях организуются и проводятся в соответствии с законодательством о здравоохранении. Порядок оказания медицинской помощи, проведения санитарно-противоэпидемических мероприятий в исправительных учреждениях устанавливается Министерством внутренних дел совместно с Министерством здравоохранения. Оказание медицинской помощи осужденным и обеспечение их лекарственными средствами осуществляются бесплатно, за исключением случаев, предусмотренных законодательством о здравоохранении.

Осужденные, имеющие по результатам проведенной диагностики, лечебных и реабилитационных мероприятий стойкие нарушения функций органов или систем организма, обусловленные заболеванием и приведшие к ограничениям жизнедеятельности, направляются на медико-социальную экспертизу для решения вопроса об установлении инвалидности.

Осужденные вправе самостоятельно обратиться за защитой своих прав и законных интересов. В Генеральную прокуратуру Республики Беларусь, прокуратуры областей с соответствующими заявлениями осужденные или их защитники не обращались.

Органами прокуратуры на регулярной основе проводятся проверки в учреждениях уголовно-исполнительной системы. В ходе проверок нарушения прав и законных интересов указанных лиц выявлены не были.

Осужденные вправе через администрацию исправительного учреждения обратиться с ходатайством о помиловании на имя Президента Республики Беларусь.